

СОДЕРЖАНИЕ

Том 87, номер 9, 2017

Общее собрание Российской академии наук

Навстречу новой неопределенности. <i>Дневник Общего собрания РАН</i>	771
Выступление заместителя председателя Правительства РФ <i>А.В. Дворковича</i>	776
Выступление министра образования и науки РФ <i>О.Ю. Васильевой</i>	778
Выступления кандидатов на должность президента Российской академии наук академиков <i>А.А. Макарова, В.Я. Панченко, В.Е. Фортова</i>	779
Тезисы несостоявшегося выступления президента РАН В.Е. Фортова на Общем выборном собрании членов РАН 20 марта 2017 года	781
Выступления участников Общего собрания РАН: члена-корреспондента РАН <i>П.И. Арсеева</i> , академиков <i>А.Д. Некипелова, Г.А. Месяца, М.Ч. Залиханова</i>	787
Об основных результатах работы РАН в 2014–2016 гг. <i>Доклад президента РАН</i> академика <i>В.Е. Фортова</i>	789
О работе президиума РАН в 2014–2016 гг. <i>Доклад главного учёного секретаря</i> президиума РАН академика <i>М.А. Пальцева</i>	803
Выступление руководителя ФАНО России <i>М.М. Котюкова</i>	813
Выступления участников Общего собрания РАН: академиков <i>Э.М. Галимова,</i> <i>А.Д. Некипелова, Ю.Ю. Балеги, Б.С. Кашина, Ж.И. Алфёрова, А.Л. Асеева, В.Е. Захарова,</i> <i>Ю.С. Соломонова, Г.А. Месяца</i>	817
О проведении Общего собрания членов РАН в ноябре 2017 г. <i>Постановление Общего собрания РАН</i>	823
Об основных результатах работы РАН и о работе президиума РАН в 2014–2016 гг. <i>Постановление Общего собрания РАН</i>	823
Об изменениях в устав ФГБУ “Российская академия наук”. <i>Постановление общего собрания РАН</i>	826
Об утверждении списочного состава отделений РАН и секций, входящих в состав отделений РАН. <i>Постановление Общего собрания РАН</i>	826

Наука и общество

<i>В.М. Бузник, Е.Н. Каблов</i>	
Состояние и перспективы арктического материаловедения	827

Обозрение

<i>В.Н. Иванов, М.М. Назаров, Е.А. Кублицкая</i>	
Социальная напряжённость vs Социальная ситуация	840
<i>Т.А. Алексеева, Д.А. Дегтерев</i>	
Международные отношения: спор о науке и методе	848

Из рабочей тетради исследователя

<i>Н.А. Махутов, М.П. Лебедев, А.М. Большаков, М.И. Захарова</i>	
Особенности возникновения чрезвычайных ситуаций на газопроводах в условиях севера	858

Официальный отдел

Награды и премии. – Юбилеи	863
----------------------------	-----

CONTENTS

Vol. 87, No. 9, 2017

Simultaneous English language translation of the journal is available from Pleiades Publishing, Ltd.
Distributed worldwide by Springer. *Herald of the Russian Academy of Sciences* ISSN 1019-3316

General Meeting of the Russian Academy of Sciences

Towards a new uncertainty. <i>The Diary of the General Meeting of RAS</i>	771
Speech by the Deputy Chairman of RF Government A.V. Dvorkovich	776
Speech by the Minister of education and science of the Russian Federation O. Yu. Vasilyeva	778
Speeches by the candidates for the position of President of the Russian Academy of Sciences academicians A.A. Makarov, V. Ya. Panchenko, V.E. Fortov	779
These of V.E. Fortov's unfulfilled speech at the RAS General meeting on march 20 2017	781
Speeches by the General Meeting of the RAS Participants: corresponding member of the RAS <i>P.I. Arseev</i> , academicians <i>A.D. Nekipelov, G.A. Mesyats, M.Ch. Zalikhanov</i>	787
On the main results of RAS in 2014–2016. <i>Report by the RAS President academician V.E. Fortov</i>	789
On the activitus of the RAS Presidium in 2014–2016. <i>Report by the Chief Scientific Secretary of the Presidium of RAS academician M.A. Paltsev</i>	803
Speech by the Head of the Federal Agency of Scientific Organizations of Russia <i>M.M. Kotyukov</i>	813
Speeches by the General Meeting of the RAS Participants: academicians <i>E.M. Galimov, A.D. Nekipelov, Yu. Yu. Balega, B.S. Kashin, J.I. Alferov, A.L. Aseev, V.E. Zakharov, Yu.S. Solomonov, G.A. Mesyats</i>	817
On holding the General meeting of the RAS in November 2017. <i>The Resolution of the RAS General Meeting</i>	823
On the Main Scientific Results of the RAS and the activities of the RAS Presidium in 2014–2016. <i>The Resolution of the RAS General Meeting</i>	823
On the amendments to the Charter of the Russian Academy of Sciences. <i>Resolution of the RAS General Meeting</i>	826
Ratification of the payroll of the RAS departments and sections. <i>Resolution of the RAS General Meeting</i>	826

Science and Society

<i>V.M. Buznik, E.N. Kablov</i>	
Status and prospects of the Arctic material science	827

Review

<i>V.N. Ivanov, M.M. Nazarov, E.A. Kublitskaya</i>	
Social tension vs Social situation	840
<i>T.A. Alekseeva, D.A. Degterev</i>	
International relations: a debate on the science and method	848

From the Researcher's Notebook

<i>N.A. Makhutov, M.P. Lebedev, A.M. Bolshakov, M.I. Zakharova</i>	
The origin of emergency at gas pipelines in the for north	858

Official Section

Anniversaries. Awards and Prizes	863
----------------------------------	-----
